
هنرمند  فلاح فر،  سعید    
هنرهای  مرکز  کارشناس  و 
تجسمی درباره وضعیت فعلی 
مرکز  در  اینکه  و  نگارخانه ها 
هنرهای تجسمی اطلاعات دقیقی 
از عملکرد آنها وجود دارد یا خیر، 
توضیح داد: اتفاق مهمی که در 
حوزه نگارخانه ها افتاده و سبب 
سردرگمی های فعلی شده، این 
است که نگارخانه ها در تهران و 
ایران تغییر ماهوی داده اند، یعنی 
نگارخانه های امروزی شاید شکل 
بیرونی و فیزیکی شان شبیه به 

چندین سال قبل باشد اما از لحاظ معنایی و 
جایگاه اجتماعی و هنری و عملکردی تغییر 
کرده اند. نگارخانه در دهه ۱۳۷۰ تقریبا شکلی 
فرهنگی هنری داشت اما کم کم تغییرات ماهوی 
پیش آمد که شکل و شمایل آن ها تبدیل به 
رویدادی اقتصادی شد. در این نوع، نگارخانه ها 
دیگر فضایی صرفا فرهنگی هنری نیستند و 
نگاه شان به سمت تجاری نیز متمایل شده 
است که این نوع نگاه خیلی چیزها را تغییر 
می دهد. وی گفت: بخشی از آشفتگی هایی 
که حس می شود به این دلیل است که همه 
نگارخانه ها این مسیر را یکسان طی نمی کنند 
و در واقع یکدستی نگارخانه ها که در دهه های 
۶۰ و ۷۰ شاهد آن بودیم، از بین رفته است و با 
چندین مدل نگارخانه ها مواجه می شویم که 
چنین سابقه ای را قبلا نداشتیم. از طرفی رابطه 
نگارخانه ها با هنرمندان، مخاطبان و جامعه 
تغییر می کند که به دلیل فعالیت اقتصادی 
آنها خواهد بود و همه اینها سبب می شود نگاه 
منسجمی که قبلا به نگارخانه ها داشتیم، از هم 
پاشیده شود و به سمت نگاه تازه ای عبور کنیم. 
فلاح فر در گفت وگو با »مهر« درباره عملکرد 
متفاوت نگارخانه ها توضیح داد: چیزی که 
کار را بسیار مشکل می کند، توقعاتی است که 
نگارخانه ها در بحران گذار برایشان به وجود 
می آید؛ یک مثال ساده اینکه وقتی در دهه ۷۰ 
نمایشگاه نقاشی برگزار می کردید و هیچ اثری 
به فروش نمی رسید، روی درآمد فروش حساب 
نمی کردید، از هنرمند ورودیه اخذ می کردید 
چون باید خرج نگارخانه را بدهید. اما وقتی 

وارد دوره ای شده اید که افتخار یک نگارخانه، 
سولد اوت شدن )فروش رفتن همه آثار در 
یک ساعت یا یک روز( است، دیگر نیازی به 
ورودیه گرفتن نیست اما می بینیم که برخی 
نگارخانه ها نمی خواهند از این مورد عبور کنند! 
نگارخانه ای که در دهه ۷۰ فروش نداشته، در 
حال انجام کار فرهنگی بوده که با حداقل ها از 
هنرمندان جوان و دانشجوها حمایت می کرده 
است و به همین دلیل نباید مالیاتی پرداخت 
کند. آن دوره وقتی محرز شده بود که کاری 
فرهنگی توسط نگارخانه ها صورت می گیرد، 
معافیت مالیاتی تعلق گرفت. امروز اگر قرار 
است نگارخانه ای آثار مَستر بفروشد و روی 
هر کدام از آثار، بیش از ۱۰۰ میلیون تومان 
سود کند، چرا نباید مالیات بدهد!؟ وی با بیان 
اینکه این دوره عبور و گذار در فروش آثار هنری، 
دوره ای دشوار است، بیان داشت: ذهن فرهنگی 
هر جامعه ای قرار نیست با هر تکانی تغییر کند! 
نکته جالب اینجاست که اتفاقات نگارخانه های 
ایران به صورت سریع و مقطعی تغییر کرده است 
اما در لختی برنامه گرفتاریم و نتوانستیم از 
موج قبلی به موج جدید برسیم. البته اگر همه 
نگارخانه ها یک شکل می شدند، کار راحت تر 
بود؛ ما بیش از ۲۰۰ نگارخانه داریم که ممکن 
است تعدادی از آنها نگاهی صرفا اقتصادی 
داشته باشند و تعدادی نگاه فرهنگی اقتصادی 
و برخی نیز نگاه های دیگر داشته باشند. در واقع 
طیف های مختلفی در نگارخانه ها شکل گرفته 
است که هر کدام نیازها و توقعات خاصی دارند 
و در این میان خیلی راحت است که شخصی 
بیاید و پیشنهادی بدهد اما وقتی طیف های 

مختلفی وجود دارند، یک پیشنهاد 
مقطعی جوابگو نخواهد بود. وی 
در پاسخ به این پرسش که آیا 
روند هماهنگ سازی نگارخانه ها 
به دست انجمن نگارخانه داران 
بیان  خیر،  یا  می شود  تسهیل 
نگارخانه داران  انجمن  داشت: 
به موضوعاتی خارج از مسائل و 
مشکلات نگارخانه ها می پردازند 
و اتفاقا این انجمن از عوامل مؤثر 
در عبور و گذار هستند که هنوز 
نمی دانند کجا ایستاده اند؟ انجمن 
نگارخانه داران هنوز نمی دانند که 
نگارخانه ها را باید به کدام سمت و سو ببرد؟ 
بسته به اینکه اعضای انجمن از کدام نگارخانه ها 
انتخاب شده باشند، ایده و فکر خودشان را 
دارند و منافع جامعه هنری برایشان مهم نیست 
بلکه منافع اعضایشان مهم است و طبیعتا 
منافع اعضای انجمن مساوی منافع جامعه 
هنری نیست و طبیعتا این انجمن نمی تواند 
به عنوان یک قطب تصمیم گیرنده تلقی شود. 
وی در پاسخ به اینکه کدامیک از نگارخانه های 
موجود در دنیا استانداردهای معتبر برخوردارند، 
اظهارکرد: تقریبا چنین گزینه ای نداریم! 
نگارخانه داران در حال خرید و فروش هستند و 
خریدار نیز برایشان مهم است و آنها می گویند 
بازدیدکننده هنری باید به سراغ دوسالانه ها 
بروند. چیزی که در حراج هنری نیز اتفاق 
می افتد؛ در حراج های هنری خریدار از هر 
چیزی مهم تر است و کیفیت آثار هنری از 
اهمیت چندانی برخوردار نیست. به اعتقاد من، 
نگارخانه باید وسط این دو طیف دوسالانه ها 
و حراج های هنری باشد و نمی تواند به صورت 
مطلق، مثل حراج یا دوسالانه باشد و باید بتواند 
با این دو طیف تجاری و فرهنگی ارتباط برقرار 
کند. یکی از کارهای نگارخانه این است که باید 
منتقد هنری را روی هوا قاپ بزند در صورتی که 
چنین چیزی اتفاق نمی افتد و ترجیح شان بر 
میزبانی از خریداران است تا منتقدان هنری.  
این منتقد هنری تصریح کرد: حراج های هنری 
منتقد نمی خواهد و فقط خریدار می خواهد، 
موزه ها نیز فقط به دنبال منتقدان هنری هستند 

و خریدار نمی خواهند.
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با »جنگ« بزرگ شدم

 زمان اکران 
»بعد از رفتن« مشخص شد

 تهیه کننده »بعد از رفتن« از اکران 
این فیلم سینمایی به کارگردانی رضا 
نجاتی پس از دهه نخست محرم و در یکی 
از روزهای ۱۸ یا ۲۵ مردادماه خبر داد. 
محمود بابایی در گفت وگو با ایرنا اظهار 
داشت: هم اینک در حال آماده سازی، 
تبلیغات و بسته های تبلیغی کار هستیم 
که بعد از دهه نخست محرم نسبت به اکران 
فیلم اقدام شود. وی درباره پیش بینی خود 
از میزان استقبال مردمی از فیلم ادامه داد: 
با توجه به اینکه مردم دهه نخست محرم 
در روضه خوانی و محافل مذهبی هستند 
و کمتر به سینما می روند، تجربه پارسال 
اکران بدون قرار قبلی در ماه محرم نشان 
داد که استقبال خوبی از طرف مردم بعد 
از دهه نخست را در سینماها شاهد بودیم. 
تهیه کننده »بعداز رفتن« با بیان این که 
در آخرین فرصت اکران تابستانی قرار 
داریم و بعداز این، فرصت اکران را از دست 
می دهیم، بیان داشت: با توجه به تجربه 
سینماها در پارسال، ترجیح می دهیم »بعد 
از رفتن« را در تابستان اکران کنیم و مردم 
به سینماها بیایند. بابایی درباره برآورد 
میزان فروش افزود: تمام کسانی که در 
حوزه پخش هستند و سال ها در این حوزه 
کار می کنند هم نمی توانند پیش بینی 
درستی ارائه کنند. تا ۸ سال پیش اکران 
محرم در پاییز بود و سینماها کم رونق 
بودند. شرایط اکران به قدری پیچیده است 
که نمی شود پیش بینی درستی از میران 
فروش داشت. تهیه کننده »بدون قرار 
قبلی« با اشاره به فروش ۴ میلیاردی این 
فیلم در سال گذشته گفت: با وجود اینکه 
فیلم لوکیشن های متعددی داشت اما 
نسبت به فیلم های اجتماعی که در سال 
گذشته ساخته شد، فیلم ارزانی بود. با 
وجود اینکه سیرک بزرگی ساختیم و 
۹ بازیگر چهره داشتیم. »بعد از رفتن« 
فیلم ایرانی به نویسندگی و کارگردانی 
رضا نجاتی و تهیه کنندگی محمود بابایی 
محصول سال ۱۴۰۱ است. در این فیلم، 
صابر ابر، سارا بهرامی، پوریا رحیمی سام، 
شاه محمدلو،  بهرام  پناهی ها،  پانته آ 
احترام برومند، روشنک گرامی، یسنا 
میرطهماسب، خسرو احمدی و حامی 
ترابی ایفای نقش می کنند. داستان »بعد از 
رفتن« از این قرار است: آرش بعد از مدت ها 
دوری به زادگاهش بازمی گردد و به دنبال 

گمشده اش است......

 نتایج یک نظرسنجی جدید نشان داده رئیس جمهور 
جنجالی سابق آمریکا در صورت قرارگرفتن مقابل ساکن 
فعلی کاخ سفید، او را با اختلاف پنج درصد شکست 
خواهد داد. به گزارش فارس، طبق نتایج نظرسنجی 
»هاروارد-هریس« دونالد ترامپ در میان نامزدهای حزب 
جمهوری خواه پیشتاز است و در انتخابات عمومی فرضی 
جو بایدن را با اختلاف پنج درصد شکست خواهد داد. به 
گزارش رسانه آمریکایی »نیویورک پست«، اگر انتخابات 
مقدماتی ریاست جمهوری ۲۰۲۴ حزب جمهوری خواه 
امروز برگزار شود، ترامپ با کسب ۵۲ درصد آرا پیروز 
خواهد شد. بر اساس نتایج این نظرسنجی نزدیک ترین 
رقیب ترامپ، »ران دی سانتیس« فرماندار فلوریدا با کسب 
تنها ۱۲ درصد آرا ۴۰ امتیاز از ترامپ عقب خواهد ماند. 
در حالی که »ویوک راماسوامی« کارآفرین داروسازی 
زیستی با کسب ۱۰ درصدد آرا در رتبه سوم قرار می گیرد. 
ترامپ همچنین بایدن را در رقابت فرضی با اختلاف ۴۵ در 
مقابل ۴۰ درصد شکست خواهد داد در حالی که ۱۶ درصد 
رای دهندگان آمریکایی همچنان مردد هستند. اختلاف 
ترامپ با »کامالا هریس« معاون بایدن حتی بیشتر و ۴۷ 

در مقابل ۳۸ درصد خواهد بود. این نظرسنجی همچنین 
نارضایتی گسترده از نامزدهای هر دو حزب اصلی آمریکا 
را نشان داد و ۷۰ درصد رای دهندگان تشنه گزینه دیگری 
بودند. طبق این نظرسنجی، دی سانتیس در صورت 
تصمیم ترامپ برای کناره گیری از رقابت، گزینه اول حزب 
جمهوری خواه خواهد بود. نتایج جدیدترین نظرسنجی هم 
حاکی از آن بود که حدود نیمی از رأی دهندگان آمریکایی 
در نظر دارند در انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ به یک 
نامزد حزب سوم )غیر از حزب دموکرات و جمهوری خواه( 
رأی دهند. طبق نتایج نظرسنجی هاروارد-هریس، ۶۸ 
درصد آمریکایی ها گفتند احساس می کنند بایدن ۸۰ 
ساله نشان می دهد برای ریاست جمهوری خیلی پیر 
است. ۶۴ درصد افراد شرکت کننده در نظرسنجی مذکور 
گفتند او نباید به دنبال دوردوم ریاست جمهوری باشد. 
در این نظرسنجی، تورم و اقتصاد نگرانی اصلی در بین 
رای دهندگان آمریکایی بود. بیش از سه نفر در بین چهار 
نفر گفتند تحت تاثیر تورم قرا گرفته اند. از هر ۱۰ نفر شش 
نفر اقتصاد یا تورم را موضوع اصلی خود ذکر کردند. کمتر 
از سه نفر در هر ۱۰ رای دهنده معتقد بودند ایالات متحده 

در مسیر درست قرار دارد. آمریکایی ها در قبال حمایت از 
اوکراین در جنگ مقابل روسیه هم ۵۰ درصد در برابر ۵۰ 
درصد دو دسته بودند. پیش تر، نظرسنجی اواخر آوریل 
آسوشیتدپرس و موسسه تحقیقاتی »نورک« نشان داد 
تنها ۲۶ درصد از آمریکایی ها خواهان حضور مجدد بایدن 
در انتخابات هستند. در بین دموکرات ها کمتر از ۵۰ درصد، 
۴۷ درصد می گویند می خواهند او نامزد شود. دیلی 
سیگنال وب سایت خبری محافظه کار آمریکایی ۲۰ ژوئیه 
در گزارشی نوشت: به نظر می رسد حتی متحدان رسانه ای 
جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در نهایت به وخامت اوضاع 
او اذعان می کنند. این وبسایت به گزارش »پالتیکو« استناد 
کرده که در آن به برخی تغییرات در عادات بایدن متناسب 
با سن او پرداخته شده است. به نوشته پالتیکو، عامل سن 
مسلما بزرگ ترین مشکل سیاسی رئیس جمهور در آغاز 
کارزار انتخاباتی مجدد است و دموکرات ها اذعان می کنند 
که راه خوبی برای پوشاندن آن وجود ندارد. بنابراین، کاخ 
سفید به تغییرات برای راحتی بایدن روی آورده و در تلاش 
برای محدودکردن موقعیت هایی است که ضعف جسمی 
وی را در معرض دید رای دهندگان آمریکایی قرار می دهد.

ترامپ، »بایدن« را شکست داد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

مسکو:
  تأسیسات تروریستی اوکراین در 

»اودسا« منهدم شد
 ارتش روسیه در خصوص حملات موشکی جدید 
خود به بندر اودسا گفته است که تمامی تأسیساتی که 
در حال برنامه ریزی اقدامات تروریستی علیه روسیه 
بود، منهدم شد. ارتش روسیه )یکشنبه( اعلام کرد 
که مواضعی را که در جدیدترین حملات موشکی 
در بندر اودسا هدف قرار داده اند، برای آماده سازی 
»اقدامات تروریستی« علیه روسیه استفاده می شده 
است. خبرگزاری فرانسه در این خصوص گزارش کرد: 
مسکو خبر داد که تمام اهداف موردنظر در بندر اودسا 
اوکراین را هدف قرار داده و تصریح کرد که این سایت ها 
برای آماده سازی »اقدامات تروریستی« علیه روسیه 
استفاده می شده اند. پیش از این، »ولودیمیر زلنسکی« 
رئیس جمهور اوکراین در جریان یک سخنرانی ویدئویی 
با متهم کردن روسیه به حمله موشکی به بندر تاریخی 
»اودسا« و کشته شدن یک نفر و تخریب کلیسای جامع 
ارتدوکس، تهدید کرد که از نیروهای روسیه انتقام 
می گیرد. در بیانیه ارتش روسیه در این خصوص نوشته 
شده است: نیروهای مسلح فدراسیون روسیه، حمله ای 
را.... به تأسیساتی انجام دادند که اقدامات تروریستی 
علیه فدراسیون روسیه با استفاده از قایق های بدون 
سرنشین در حال آماده سازی بود. روسیه در خصوص 
موفقیت این عملیات ادامه داد: »تمام اهداف برنامه ریزی 
شده در این حملات، از بین رفت.« از طرف دیگر، 
فرماندهی نظامی جنوب اوکراین اعلام کرد که روسیه 
منطقه اودسا را   با حداقل پنج نوع موشک مختلف 
هدف قرار داده است. روز جمعه همزمان با پایان توافق 
غلات میان روسیه و اوکراین و هشدار روسیه درباره 
ورود کشتی های تجاری به بنادر اوکراین از دریای 
سیاه، شبکه راشاتودی به نقل از رسانه های اوکراینی 
از شنیده شدن صدای چندین انفجار در شهر بندری 
اودسا خبر داد. وزارت دفاع روسیه پیش از آن اعلام کرد: 
»از ۲۰ ژوئیه )پنجشنبه ۲۹ تیر( همه کشتی هایی که 
از دریای سیاه به بنادر اوکراین سفر می کنند به عنوان 
حامل های بالقوه محموله های نظامی در نظر گرفته 
می شوند.« وزارت دفاع روسیه برخی مناطق شمال غربی 
و جنوب شرقی دریای سیاه را خطرناک اعلام کرده است. 
»دیمیتری پسکوف« سخنگوی ریاست جمهوری 
روسیه از فسخ و عدم تمدید توافق صادرات غلات از 
بنادر اوکراین در دریای سیاه خبر داده بود. زلنسکی در 
شرایطی روسیه را تهدید کرده است که آمار و ارقام نشان 
می دهد که ضدحملات اخیر کی یف علیه مواضع روسیه 
که مدت هاست برای آن تبلیغ کرده است، دستاورد 
چشمگیری نداشته است و بسیاری از متحدان غربی 
این کشور نیز پیش بینی کرده اند که اوکراین نتواند در 

مقابل روسیه پیشرفتی حاصل کند.

ولادیمیر پوتین: 

  ضدحمله اوکراین شکست خورده است
کوتــــاه

 رئیس جمهور روسیه در دیدار با همتای 
بلاروسی خود از خسارات و تلفات گسترده 
اوکراین در جریان ضدحملات خبر داد 
و این حملات را شکست خورده خواند. 
رئیس جمهور روسیه برای اولین بار بعد از 
شورش مسلحانه در این کشور با همتای 
بلاروسی خود در سن پترزبورگ دیدار کرد. 
دو رئیس جمهور قرار است درباره ضدحمله 
اوکراین و تجاوز ناتو گفت وگو کنند.  ماه 
گذشته شورش مسلحانه گروه واگنر تحت 
هدایت رئیس این گروه شبه نظامی علیه 
روسیه با میانجیگری الکساندر لوکاشنکو 
رئیس جمهور بلاروس در کمتر از ۲۴ 

ساعت پایان یافت. بعد از آن، وی از اعضای این گروه دعوت 
کرد تا در بلاروس به ارتش این کشور آموزش نظامی بدهند. 
وزارت دفاع بلاروس پنجشنبه )۲۰ ژوئیه( در بیانیه ای 
اعلام کرد که نیروهای گروه واگنر آموزش به نیروهای ویژه 
بلاروس را در یک پایگاه نظامی در چند مایلی مرز این کشور 
با لهستان آغاز کرده اند. به گزارش »اسپوتنیک«، لوکاشنکو 
در دیدار به پوتین گفت: هیچ ضدحمله ای وجود ندارد. 
پوتین تصریح کرد: ضدحمله وجود دارد اما شکست خورده 
است. پوتین افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تعداد بی سابقه ای 
از تجهیزات نظامی که غرب در اختیار اوکراین قرار داده، 

در منطقه عملیات نظامی ویژه منهدم شد. رئیس جمهور 
روسیه در خصوص انهدام بیش از ۱۵ تانک لئوپارد و بالغ 
بر ۲۰ خودروی زرهی بردلی ارتش اوکراین بیان داشت: 
»هرگز این همه خودروی )زرهی( خارجی را در یک روز 
نابود نکرده بودیم.« وی در خصوص تلفات اوکراین هم 
به همتای بلاروسی خود اظهارکرد: نیروهای اوکراینی از 
آغاز ضدحملات تاکنون بیش از ۲۶ هزار پرسنل خود را از 
دست داده اند. به گفته پوتین، مزدوران خارجی در اوکراین 
هم به دلیل حماقت خود متحمل تلفات قابل توجهی 
شده اند. به گزارش »راشاتودی«، لوکاشنکو هم در این دیدار 
به پوتین نقشه استقرار )نظامی( لهستان- از اعضای ناتو- 

اطراف مرزهای دولت اتحادیه )اتحادیه 
دو کشور روسیه و بلاروس( را نشان داد. به 
گزارش رویترز، از زمانی که کی یف در ماه 
گذشته ضدحمله خود علیه روسیه را آغاز 
کرد، برخی از روستاها در جنوب و مناطق 
اطراف شهر ویران شده باخموت در شرق 
اوکراین را پس گرفته اما هنوز به پیشروی 
قابل توجه در خطوط به شدت دفاعی 
روسیه دست نیافته است. کی یف می گوید 
که عمدا کُند پیش می رود تا از تلفات بالا 
در خطوط دفاعی مستحکم شده و پر 
از مین روسیه جلوگیری کند و در حال 
حاضر بر تضعیف لجستیکی و فرماندهی 
آن متمرکز است. مسکو می گوید ضدحملات اوکراین 
شکست خورده است. »دیمیتری پولیانسکی« معاون اول 
نماینده دائم روسیه در سازمان ملل در نشست شورای 
امنیت این سازمان گفت: اوکراین بیش از یک ارتش و تقریبا 
همه تسلیحات خود را از زمانی که از شرکت در مذاکرات 
خودداری کرد، از دست داده است. »سرگئی شویگو« 
وزیر دفاع روسیه هم ۲۱ تیر در جمع خبرنگاران گفت: از 
چهارم ژوئن )۱۴ خرداد( نیروهای مسلح اوکراین بیش از 
۲۶ هزار نظامی و بالغ بر سه هزار سخت افزار نظامی )انواع 
تسلیحات( خود را در جریان ضدحملات از دست داده اند. 

مجارستان: 
 آمریکا در مسیر جنگ با چین 

حرکت می کند
 نخست وزیر مجارستان تاکید کرد: جایگاه جهانی آمریکا رو 
به افول بوده و این کشور در مسیر جنگ با چین حرکت می کند. 
»ویکتور اوربان«، اعلام کرد: آمریکا در حال از دست دادن 
سلطه خود در جهان و حرکت کردن در مسیر جنگ با چین 
بوده و اطمینانی در خصوص جلوگیری کردن از یک چنین 
جنگی وجود ندارد. به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، نخست 
وزیر مجارستان گفت: »ما شاهدیم که سلطه آمریکا در صحنه 
جهانی دائما تضعیف می شود. هم اکنون ما در حال تجربه 
خطرناک ترین دوران در سیاست جهان هستیم. دورانی که در 
آن قدرت شماره اول جهان لغزش خود را می بیند. ما روز به روز 
به جنگ )بین آمریکا و چین( نزدیک می شویم. نخست وزیر 
مجارستان ادامه داد: »حقیقت ناراحت کننده« برای آمریکا 
این است که »فرآیندهای کنونی از جنبه اقتصادی، توسعه 
تکنولوژیکی و قدرت نظامی به نفع آسیا و چین هستند. 
او مثال هایی از پروژه های موفقیت آمیز چین شامل ابتکار 
عمل »کمربند و جاده«، باشگاه کشورهای »بریکس« و بانک 
سرمایه گذاری زیرساختی آسیا را مثال زده و تاکید کرد: 
»منابع توسعه این پروژه ها چند برابر بیشتر از کل منابع توسعه 

کشورهای غربی است.« 

موج جدید ناآرامی ها در پرو
 موج جدید تظاهرات علیه رئیس جمهور موقت کشور 
پرو، با درگیری معترضان و نیروهای پلیس و درخواست 
استعفای رئیس جمهور این کشور آغاز شد. به گزارش مهر 
به نقل از فرانس۲۴، موج جدید تظاهرات علیه دینا بلوآرته، 
رئیس جمهور موقت کشور پرو از اواخر هفته گذشته آغاز شد و 
معترضان خواستار استعفای او برگزاری انتخابات شدند. پس از 
عزل و بازداشت پدرو کاستیلو، رئیس جمهور چپ گرای سابق 
پرو، بلوآرته در دسامبر ۲۰۲۲ روی کار آمد؛ عزل کاستیلو 
و به قدرت رسیدن بلوآرته به طرح اتهاماتی علیه دولت 
موقت و آغاز اعتراضات سراسری منجر شد. براساس اعلام 
دیده بان حقوق بشر، در جریان سرکوب اعتراضات به دست 
نیروهای امنیتی، دست کم ۵۰ تن کشته شدند. تازه ترین موج 
اعتراضات چهارشنبه هفته گذشته شروع شد و بیش از ۴هزار 
تظاهرکننده به خیابان های لیما، پایتخت پرو رفته و خواستار 
پاسخگو کردن عوامل مرگ معترضان شدند. پلیس برای 
متفرق کردن معترضان در میدان سن مارتین، از گاز اشک آوز 
استفاده کرد. سه غیرنظامی در جریان درگیری با نیروهای 
امنیتی بازداشت شدند و هیچ مصدوم یا زخمی گزارش 
نشده است. گفته می شود اعتراضات دیگری برای ۲۸ جولای 
)۶ مرداد(، روز ملی استقلال پرو از اسپانیا در سال ۱۸۲۱، 
برنامه ریزی شده است. بلوآرته ۶۱ ساله به اتهام نسل کشی، 
قتل عمد و ضرب و جرح تحت تحقیقات دادستانی عمومی پرو 
قرار دارد اما جایگاه سیاسی او به عنوان رئیس جمهور، او را از 

پیگرد مصون داشته است.

 مرتضی سبزقبا، کارگردان فیلم 
کوتاه »آ ن ها« ضمن اشاره به علاقه و 
دغدغه اش برای روایت داستان های 
ناگفته جنگ تحمیلی، از دورخیز 
برای کارگردانی اولین فیلم بلند 
سینمایی خود خبر داد. مرتضی 
»مهر«  با  گفت وگو  در  سبزقبا 
هنری گفت: من هم زمان با یکی 
از مهّم ترین وقایع تاریخ معاصر 
ایران یعنی آغاز جنگ تحمیلی در 
شهریورماه ۱۳۵۹ و در دزفول متولدّ 
و از دوران کودکی به فعالیّت های 
از هنر  خلاقانه علاقه مند شدم. 
خوشنویسی شروع کردم و بعد با 
پرداختن به هنر طراحی و نقاشی 
برای کشف جهان هنر و جهان 
پیرامونم کوشیدم. در نوجوانی با 
ساخته  »هامون«  فیلم  تماشای 
داریوش مهرجویی با سینما به شکل 
جدی مواجه شدم و از آن به  بعد تا 
به حال سینما دغدغه من شده است. 
این کارگردان ادامه داد: نخستین 
سال  را  داستانی ام  کوتاه  فیلم 
۱۳۸۰ ساختم. این فیلم که »خانه 
اجدادی« نام داشت در جشنواره های 
مختلفی دیده و تحسین شد و راه را 
برای من در سینما هموارتر و البته 
مرا در کنکاش و جست وجو در وادی 
وسیع هنر سینما مصمم تر کرد. وی 
اظهارکرد: جنگ بیخ گوش، چشم، 
جسم و روح من و مردم دزفول اتفاق 
افتاد. من با جنگ بزرگ شدم و 
جنگ هم زمان با من ۸ ساله شد. 
همیشه  سینماگر  یک  به عنوان 
علاقه مند بودم که درباره پدیده 
جنگ، فیلم بسازم و مشاهدات، 
تجربیات و.. شنیده هایم از جنگ را 

در آثارم به تصویر بکشم.

 بهروز مفید: 
  ساترا فضای ریسک کردن را 

به تهیه کنندگان بدهد
 بهروز مفید، تهیه کننده سینما و تلویزیون معتقد است: 
ساترا باید برای تهیه کنندگان فضاهایی را ایجاد کند تا 
بتوانند ریسک کنند و این ریسک متناسب با فضای فرهنگی 
ما باشد. بهروز مفید در گفت وگو با »تسنیم« درباره شرایط 
کنونی نمایش خانگی بیان کرد: بهتر است در این خصوص 
نگاهی به گذشته داشته باشم؛ در مقطعی عضو شورای 
نمایش شبکه نمایش خانگی بودم. ما با سریال هایی روبه رو 
می شدیم که برخی با آموزه های فرهنگی، دینی و ایرانی ما 
هیچ سنخیتی نداشتند. این اتفاق به طور کامل و محسوس، 
اذیت کننده بود به طوری که تا انتهای کار را نتوانستم ادامه 
دهم زیرا دیدم بیش ترین فشار روی این موضوع است 
که ما مجبوریم برخی از صحنه هایی را از مجموعه خارج 
کنیم که کمکی به اصل داستان نمی کند و مفهومی که 
از اثر درک می شود مفهومی نیست که بابت تولید آن کار 
بتوان خوشحال بود. وی اضافه کرد: در همین راستا داشتن 
فیلترهایی برای کمک به فضای نمایش خانگی بسیار 
ضروری است. شاید نفس کلمه فیلتر معنای بازدارندگی 
دهد اما بیشتر منظورم این است که اگر بتوانیم در زمان 
ارائه طرح و تولید کار، پالایشی داشته باشیم که به واسطه 
آن تولیدات مان را متناسب با فضای فرهنگی کشور تنظیم 
کنیم اتفاق بسیار خوبی خواهد بود. مفید ادامه داد: همان 
اندازه که این اتفاق را لازم می دانم اما خودش می تواند 
مساله ساز و نگران کننده باشد. به هر جهت بایستی نمایش 
خانگی با فضای رسانه رسمی وجه افتراق هایی داشته باشد. 
این وجوه نباید ازطریق استفاده یا سوءاستفاده از فضاهای 
ولنگار اجتماعی باشد و درعین حال باید با فضای سریال های 
تلویزیونی تفاوت کند. اگر بنا باشد نمایش خانگی نعل 
به نعل فضای سریال های تلویزیونی ما باشد چه دلیلی 
دارد یک سرمایه گذار بیاید و برای جذب مخاطب ریسک 
کند. این تهیه کننده خاطرنشان کرد: ازطرفی اگر فضای 
نمایش خانگی از هیچ پالایشی برخوردار نباشد جای کاملا 
خطرناکی خواهد شد؛ بنابراین من امیدوارم ساترا بیش از هر 
چیز، خود را یک عامل فرهنگ ساز ببیند. این اتفاق نیازمند 
آن است تا ساترا به منِ تهیه کننده ایده های بهتری بدهد. 
برای من فضاهایی را ایجاد کند تا بتوانم ریسک کنم و این 
ریسک متناسب با فضای فرهنگی ما باشد. وی از مذاکرات و 
شرکت در جلسات شورای صدور مجوز تولید ساترا صحبت 
کرد و گفت: در جلسه شورای فیلمنامه ساترا حضور داشتم؛ 
جلسه خوبی بود و احساس کردم نکاتی که به من منتقل 
می کنند نکات درستی است؛ دغدغه های به جایی داشتند. 
همه این موارد جای تامل و تشکر دارد. اما به نظرم باید 
خیلی مراقبت کنیم تا ساترا در درجه اول نقش تنظیم گری 
اجتماعی خود را به خوبی ایفا کند و بعد به سایر نقش های 

خود فکر کند. 

سعید فلاح فر:

  نگارخانه استاندارد نداریم


